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OB PREHODU V NOVO LE TO 2013  

 

Leto je naokoli. Ponavadi ob tem 

razmislimo, kaj s m o storili dobrega zase, 

za druge, kaj nam ni uspelo in zakaj. Nato 

pa je seveda potreben preblisk, kako bomo 

ravnali v prihodnje, kaj opustili in ļesa se 

lotili na novo in bolje.  

 

V druġtvu smo izvedli lepo ġtevilo izletov, 

pri ļemer bi bila lahko udeleģba ļlanov -  

pri vsakem izletu -  ġe veļja. V ļasu krize in 

stiski posamezn ikov in druģbe sta lahko 

pohod v naravno okolje  in druģabnost 

oziroma druģenje sproġļujoļa in naravnost 

zdravilna. Vesela sem, da v p reteklem letu 

nismo beleģili nobene nesreļe ali 

poġkodbe, kar kaģe, da smo kar utrjeni in 

predvsem pazljivi pri vzponih  in spustih, 

torej odgovorni in  da so taki tudi naġi 

planinski vodniki. Hvala vsem.  

 

Odpravili smo  zaradi naravne ujme 

povzroļene poġkodbe na naġi oskrbovani 

planinski poti in s tem zagotovili moģnost 

nadaljnjega obiska poti pohodnikom, ki je , 

sodeļ po vpisih, ġe vedno dopadljiva in kar 

obiskana. Pri tem sta se izkazala novi 

markacist Marjan in njegova delovna ekipa.  

 

Ġe vedno z veseljem priļakujemo izvode 

naġega glasila in ga nestrpno prelistamo: 

je moj prispevek notri, kakġen sem na 

fotografiji, katero roģo ali zel bo 

pred stavila Breda in katero sliko bo 

prispe val Doma?  Zasluga za to 

vznemirjenost in priļakovanja  gre urednici 

Nevenki in  uredniġkemu odboru.  

 

In kaj je in kaj bo poļela pri vsem tem 

naġa èbirokracijaç:  predsednica, upravni 

odbor, nadzorni odbor? S sredstvi ki so 

nam na razpolago in h katerim sami 

neposredno p rispevamo s ļlanarino, s 

prispevk i ob izletu in doniranje m  moģne 

dohodnine, skuġamo vse naġtete in druge 

dejavnosti druġtva realizirati  ter jih 

koordinirati, vzdrģevati stike z akterji izven 

druġtva,  kot sta PZS in  MDO, ter predvsem 

reġevati teģave in odpravljati probleme, ki 

se pojavljajo ob delovanju druġtva in 

zaradi  delovanja dru ġtva. O tem  ļlanstvo 

sprot i informira mo  v glasilu. K ako  uspeġni 

smo pri tem ali ne, boste ļlani povedali na 

obļnem zboru. Ob tej priliki se zahvaljujem 

vsem ļlanom organov za prostovoljno delo 

v svojem prostem ļasu, ob tem pa gre ġe 

moja posebna zahvala tajnici druġtva 

Alenki.  

 

Pred nami so naloge,  ki jih druġtvu nalaga 

novi status PZS: uskladit ev pravil in drugih 

aktov druġtva s statutom  ter prikazovanje 

vsega delovanja druġtva, od plaļevanja 

ļlanarine, izvedenih izletov in 

sestankovanja  na enotno predpisanih 

obrazcih, torej  gre za centralizacijo , 

poenotenje in s tem (tako zatrjujejo)  

uļinkovitejġe izkazovanje dejavnosti vseh 

planinskih druġtev v drģavi.  

 

Ne glede na vso bi rokracijo v druġtvu in v 

druģbi pa moramo ġe naprej vsak zase in 

vsi  skupaj skrbeti, da bomo zdravi in èfitç 

ter da se bomo vesel o udeleģevali izletov in 

pohodniġtva v naravo. Zato ģelim vsakemu 

viharniku zdravja in vse dobro ter varen 

korak v gorah. Sreļno v 2013.  

 

 
 

 

Predsednica druġtva  

mag. Anica Popoviļ  

 

 

INFORMACIJE Z UPRAVN EGA 

ODBORA  

Naġe ļlane seznanjam z 

najpomembnejġimi aktivnostmi UO v 

zadnjih ġtirih mesecih ter podajam nekaj 

informacij ,  vezanih na de lo naġega 

druġtva.  

  

Prostori za sestanke UO  

S Ļetrtno skupnostjo Ljubljana ï Center so 

veļ mesecev potekali osebni razgovori 

predsednice druġtva z njihovimi 

predstavniki  o moģnosti souporabe njihovih 

prostorov za sestanke UO naġega druġtva. 

Na osnovi us tnih dogovorov  sta zadnji dve 

seji ģe potekali v prostorih Ļetrtne 

skupnosti na Ġtefanovi ulici 11 v Ljubljani. 

Trenutno pa  ļakamo  ġe na uradno pisno 
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potrditev o  koriġļenju teh prostorov tudi 

za potrebe naġega druġtva.  

 

Plan izletov 2013  

Kar ġtiri seje (dve  redni in dve  

korespondenļni)  so bil e posveļene priprav i 

predloga  plan a izletov za leto 2013. Pri 

pripravi plana izletov se upoġtevajo 

priporoļila UO vodnikom, da se izleti ne bi 

ponavljali prepogosto, izjema so seveda 

tradicionalni   pohod i in sreļanja. V plan 

izletov  se lahko ponovno predlagajo izleti, 

ki  se v iztekajoļem letu niso izvedli zaradi 

slabega vremena ali drugih vzrokov.  

Zaģeleno je, da vodniki popestrijo plan 

izletov z novimi predlogi oz. cilji izletov.  

 

Vsak vodnik naj  bi  planiral veļ kot pet 

izletov (ta kġen je namreļ normativ po 

sklenjen em dogovoru z druġtvom), da bi 

pet izletov lahko tudi dejansko izpeljal  v  

primeru, ļe bi kakġen izlet odpadel. Ko 

vodnik izpelje vsaj pet izletov , je 

upraviļen, da mu druġtvo plaļa A 

ļlanarino.  

Pri pri pravi p lana izletov je potrebno 

upoġtevati starostno sestavo ļlanov 

druġtva. V poletnih mesecih se lahko 

naļrtuje zahtevnejġe vzpone, v zimskem 

ļasu pa laģje.  

 

Ļastni ļlan druġtva  

Glede na spr ejeto pobudo na obļnem 

zboru druġtva v me secu februarju  201 2 o  

uvedli dodatnega priznanja ' ļastni ļlan 

druġtva' za posebne zasluge  se   

pr ipravlj ata predlog a sprememb in 

dopolnite v Pravil druġtva ter Pravilnika o 

prizna njih PD Viharnik. O te h  predlog ih  

bodo ļlani razpravljali in jih sprejeli na 

obļnem zboru v mesecu februarju 2013.  

 

Planinska pot na J avorniġki preval 

Obravnav ali smo  poroļilo o stanju na 

plan inski poti èJavorniġki prevalç,  za 

katero skrbi naġe druġtvo. Pot je v 

relativno slabem stanju zaradi neurij in 

snegoloma v zadnjem ļasu.  Vzdrģevalna 

akcija mark acista ob pomoļi ġe nekaterih 

naġih ļlanov je bila opravljena v mesecu 

decembru. V prihodnjih spomladanskih 

mesecih pa se bodo nadaljevala vsa 

potrebna nadaljnja  vzdrģevalna dela.  

Na poti bo potrebno na novo postaviti tudi 

lesen mostiļek , ki  pa sodi v  de lovno  

pristojnost PZS, o ļemer smo jo  pisno ģe 

obve stili  in zapro sili  za sodelovanje .  Za 

zaļasno sanacijo mostiļka pa bo poskrbelo 

samo druġtvo.  

 

Donacija iz dohodnine  

V  letu 2012 je  naġe druġtvo prejelo 86,34 

EUR kot del dohodnine, ki so jo naġi ļlani 

in morebiti tudi njihovi druģinski ļlani 

donirali naġemu druġtvu, s tem ko so 

izpolnili pisno izjavo o tej nameri in jo 

posredovali na DURS. 

 

Druge naloge  

V okviru rednih nalog je bila pregledana 

evidenca o veljavnosti l icenc naġih 

vodnikov in  s tem v zve zi  izdelan plan o  

njihovi  potrebni napotitvi na ust rezna 

izpo po lnjevanja . Priprav ljen je bil predlog 

za podelitev priznanj PZD in PD Viharnik , v 

teku pa so razna poroļila za potreb e PZS, 

AJPES itd.  

 

Urednica  

 

 

MARKACIJSKI ODSEK  

DELOVNA AKCIJA NA PL ANINS KI POTI 

JAVORNIĠKI PREVAL  

 

V zaselku Podlog na Spodnjem Jezerskem 

se proti zahodu odpre ozka, samotna, med 

strma poboļja Bukovca in Kozjega vrha 

vrezana dolina. Utrip ji daje ģivahen potok 

Reka, ki izvira nekje med Storģiļem in 

Baġeljskim vrhom in konļa svojo pot pri 

znanem gostiġļu Kanonir, kjer se izliva v 

reko Kokro. Domaļini ga imenujejo tudi 

(Pod)storģiġki potok ali Dolġļica. 

 

Planinska pot, ki jo upravlja in vzdrģuje PD 

Viharnik, se tam ġele zaļne.  Poteka ob 

potoku veļ ali manj navkreber najprej po 

asfaltu, ki po nekaj sto metrih preide v 

makadamsko gozdno cesto, do zaselka 

Dol. Tam se dolina zaļne obraļati proti 

jugu. Obiskovalec, ki zna opazovati, bo 

naġel vedno veļ geoloġkih ostankov in 

posledic drsenja pradavnega ledenika. Na 

neki viġini, ki smo jo oznaļili s 

prepoznavnim kaģipotom, planinska pot 

zapusti gozdno cesto in se preusmeri ļez 

most na levi breg potoka.  V tem delu 

doline se naġ potok obilno napaja z izviri 

izpod Velikega in Malega Javornika. Na 

njunem grebenu je nekoļ potekala deģelna 

meja med Kranjsko in Koroġko. Bolj kot to 

me je pritegnilo njuno prvinsko ime. 

Javornikov vseh vrst je v naġi prelepi 

domovini mala mnoģica, Ģeniklovec pa je 

samo eden. Tudi za Storģiļ je naġ slavni 
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prednik Valvazor zapisal Storshez, ein 

BergééPustimo jezikoslovna vpraġanja  v 

razpravo etimologom.  

 

 

 
 

Po bliģnjici se dvignemo na zapuġļeno 

planino Podstorģec, ki se zaraġļa tako kot 

vse planine na severni  strani pogorja. Od 

Kanonirja do planine se naġa pot pokriva s 

Slovensko planinsko potjo (po starem 

transve rzalo), zato je ġe toliko bolj 

pomembno, da jo primerno vzdrģujemo. 

SPP se nato usmeri ġe bolj proti jugu na 

Baġeljski preval, naġa pot pa zavije ostro 

na zahod in se vzpne na 1465 m na 

Javorniġki preval.  Od tu je najkrajġi spust 

na planino Jesenje, kjer s toji (planinski) 

Dom pod Storģiļem. Po priļevanju naġega 

vrhunskega alpinista Davorja Karniļarja, ki 

smo ga letos obiskali, so to pot uporabljali 

stari Jezerjani, kadar so se peġ odpravili na 

boģjo pot na Brezje. Gozdna cesta je na 

doloļenem odseku zaradi gozdarskih 

opravil zaprta za promet z osebnimi vozili 

od 20.  7. do 20.  10. vsako leto.  

 

Po dostopnih podatkih so bili prvi 

pristopniki na Storģiļ botaniki in 

mineralogi: 1758 Scopoli, 1762 Wulfen,  

Franz pl. Hohenwart, ki je nabiral cvetlice 

za barona Zois a. Za nas je pomemben dr. 

Johannes Frischauf, ki se je leta 1876 prvi 

povzpel na Storģiļ s severne strani po 

toļno prej opisani poti. Bil je avstrijski 

Nemec , univerzitetni profesor iz Gradca. 

Imel je dobrohotne namene, priznaval je 

slovenski znaļaj gorstva. Leta 1877 je 

napisal knjigo Die Sannthaler Alpes , v 

kateri je opisal prve pristope na vrhove, 

gradnjo poti in planinskih koļ in v te 

namene prispeval tudi svoja sredstva.  

 

 
 

Po dolgotrajnem obdobju obilnih padavin 

nas je prvi decembrski dan dolina pr iļakala 

z visoko zraļno vlago, vendar z znosnimi 

zimskimi temperaturami. Hudourniġke 

grape na poboļjih so odprle vse zapornice 

in z vseh strani izlivale potoke bistre, 

peneļe se vode, kot bi se hotele znebiti 

odveļnega bremena, preden bo nastopila 

zmrzal. Posebno me je pritegnil najveļji 

slap izpod Javornika, ki je ob najveļji 

vodnatosti po viġini in orografski obliki 

neverjetno podoben mnogo slavnejġemu 

slapu Savica v Bohinju.  

 

 
 

Naġ namen je bil obnoviti mostiļek ļez 

Reko. Stari most je narava prekrila z  

debelo plastjo zemlje, listja in mahu, k ar je 

zadrģevalo vlago in pospeġevalo gnitje 

lesa. Ko smo jo odstranili, se je izkazalo, 

da je bil les tako preperel, da smo ga lahko 

drobili z rokami. Vse dotrajano smo 

nadomestili s sveģim materialom. Marjan je 

visoko v bregu ģagal ï s predhodnim 

dovoljenjem gozdne uprave  -  zdrave 

smrekove suġice na trimetrsko dolģino. 

Midva z Alenko sva vlaļila trupce v dolino, 

spretni Marjanov prijatelj Borut pa je tesal 

in postavljal most. Naj bo ob tej priliki 

zabeleģeno, da gre za naġega novega 

pripravnika markacista Marjana Kurenta.  
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Vgradili smo 56 suġic, porabili 5 kg ģebljev 

in izmerili razpon veļ kot 5 m, tako da 

znaġa povrġina mostu okoli 16 m2. Veļ kot  

opis lahko prikaģejo opravljeno delo 

fotografije, ki jih  je  prisp evala Alenka. Ġe 

veļ jih najdete na 

http://www.pzs.si/novice.php?pid=7647 .  

 

Vsem pohodnikom ģelimo varen korak. 

Spomladi nas na poti ļaka ġe veliko dela. 

Snegolom ļez zimo polomi veliko drevja, 

na sumu p a imam tudi gozdarske delavce, 

ki ostanke svojega dela puġļajo na 

markiranih planinskih poteh. Marjan bo 

zagotovo vesel vsake pridne roke.  

                                                                                                                                                         

Andrej Lipuġļek  

 

 

PRISPEVKI NAĠIH ĻLANOV O 

OPRAVLJENIH POHODIH IN IZLETIH  

SKUTNIK 1720m  

 

Vodnik: Grega Rihar  

4. 08. 2012  

 
V zgodnjem jutru je vodnik Grega z 

osebnim avtom odpeljal ġtiri ļlane na 

razpisano turo Skutnik ,  1720 m visoko 

goro. Predviden vzpon je iz Rezije, tako 

nas pelje pot prek prehoda Rateļe. Med 

voģnjo smo v prebujanju dneva opazovali 

obzorja naġih gora in ģe smo zapustili  

deģelo, od Rateļ  smo nadaljevali po Italiji 

do odcepa za Rezijo.  

 

Rezija je ozka , 20 km dolga gorska dolina 

Zahodnih Julijskih Alp. Nadaljujemo po 

dolini Rezije , kjer si je pot utrla reka z 

enakim imenom Resia. Ozka vijugasta 

cesta pripelje do vasi Stolvizza, katero smo 

pred leti ģe obiskali in prehodili èTa lipo 

potç. Od tu naprej se pot ġe zoģi in po 

strmi cesti pelje skoz i vas Korito/Coritis, ki 

pa ni veļ stalno naseljena, naprej pod 

planino Kot/Coot, ki je zadnja planina v 

zatrepu doline Rezije. Pot je asfaltirana in 

mestoma tlakovana s kamni, do planine 

Kot/Coot so pred kratkim po loģili beton. 

 

 
Jutro, priļetek naġe ture.  

 

Pripeljali smo se do konca asfaltirane 

ceste, tu smo zaļeli s turo. Dan je bil ġe 

mlad in vreme stabilno. Korak usme rimo 

cilju naproti.  Da smo stopili na stezo , smo 

najprej morali zgubiti dobrih sto metrov 

viġine. V zaselku Zgornja Slatina vstopimo 

na stezo, ki pripelje iz vasi  Korito/Coritis, 

nato pa strmo v  breg bukovega gozda. 

Pridemo na greben P ra dolino , od tu naprej 

strmina popusti in steza zloģno pelje po 

grebenu  in raz gled se odpre vse okrog nas.  

 

 
Pogled po grebenu pristopa.  

 

V daljavi zagledamo vrh, v mislih ģe skoraj 

doseģen cilj, a se izkaģe, da ġe ni pravi, 

tako se cilj kar izmika. Doseģemo 

Vratca/M. Ur azza, sledi mu Na Baneri/M. 

Bano ra, naslednji Vrh Planje/M. Plagne , od 

tu pa zagledamo naġ danaġnji cilj   

Skutnik/M. Guarda 1720m.  

 

http://www.pzs.si/novice.php?pid=7647
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Skutnik je mejni vrh, tako je oznaļeno z 

mejnim kamnom, na italijanski strani z 

njihovim simbolom, na slovenski strani z 

miniaturnim Aljaģevim stolpom. Klj ub 

nezavidljivi viġini je neverjeten razglednik.  

 

 
Poļitek na  vrhu osvojenega Skutnika.  

 

Na vrhu je bil ļas za malico in razgled. Z 

vodnikovo pomoļjo smo razpoznali,  katere 

vrhove vidimo, nekako sem imela obļutek,  

kot da sem na otoku in na obzorju se 

dviguje jo Muzci, Matajur, Kobariġki Stol, 

kako  je reka Soļa zaobjela Polovnik, v 

ozadju mogoļni Krn, Mala in Velika Baba, 

Laġka Planja, Visoki Kanin, Ģrd in dolino 

Rezije. Misli se mi vrnejo na ture osvojenih 

vrhov. Teģko sem zapustila vrh, ker vem, 

da se ne bom prav kmalu vrnila, ker je 

tako oddaljen , pa vendar lepo dost open.  

Sestopili smo po krajġi varianti na planino 

Kot/Coot, ki je ģiva planina z gostiġļem. 

Od tu ni veļ daleļ do avtomobila, tako tu 

malo posedimo, poklepetamo, se 

okrepļamo s kavico in treba se je posloviti, 

ker je do doma dolga pot.    

 

Ne preutrujeni , a zadovoljni s turo se 

odpeljemo proti domu. Radi se je bomo 

spominjali.  

 

Marija Kastelic  

 

GOLI VRH  

Preko Golega vrha , ki  se vzpenja nad 

Zgornjim Jezerskim, poteka meja s 

sosednjo Avstrijo, zato v preteklosti ta 

gora ni bila prav pogosto obiskana, saj je 

tu veljal poseben reģim. Glede na 

navedeno  se je na to goro  tokrat  prviļ 

vzpel a tudi veļina udeleģencev izleta, 

razen Marije Kastelic , ki je povedala, da jo 

je ģe veļkrat obiskala in to v vseh letnih 

ļasih.  

 

Pot smo zaļeli v Ravenski Koļni. Deset 

viharnikov in vod nik Grega smo  pogumno 

zagrizli v kar strmo gozdno pot, ġofer Boris 

pa se je odloļil, da bo naredil  drugo turo 

po lastnem izboru.  Med potjo smo 

mest oma malo poļili, da smo zajeli sapo, 

popili poģirek vode in zopet je bil vzpon 

laģji. Marko je ob zaļetnem vzponu iskal 

mravljiġļa, saj bi mu mravljiļna kislina 

pomagala pri odpiranju dihalnih poti. Na 

doloļeni viġini so se mravljiġļa res 

pojavila .  

 

 
Poļitek na Jenkovi planini.  

 

Prej  kot v dveh urah kar strmega vzpona 

smo priġli na Jenkovo planino. Postali s mo  

pri zasebni koļi, kjer so ģe poļivali ġtirje 

avstrijski planinci. Sonce je prijetno grelo, 

zato je bilo martinļkanje prav prijetno.   

 

Po krajġem predahu smo nadaljevali pot 

proti vrhu. Razen  nekaj ravnega terena na 

zaļetku strmina ni popuġļala, vendar smo 

jo dobro premagovali.  

 

 
Po poļitku smo ģe videli naġ cilj -  Goli vrh, 

gora pa je z ju ģne strani zelo porasla.  

 

Kljub suġi so se ob poti ponujale gobe 

maslenke, ki pa so bile v glavnem ļrvive. 

Prviļ pa sem v nahrbtnik  spravila dve 

modri golobici, saj mi je viharnica Heda 
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zagotovila , da so to dobr e gob e, vendar jih 

sama ne nabira.  

 

 
Vzpon je bil strm, zato je bilo potrebno 

mestoma malo poļivati.  

 

Po urici hoje smo priġli do naġega cilja, 

Golega vrha, ki se ponaġa s 1787 metri 

nadmorske viġine. Razgled s te gore je 

imeniten. Na jugu so kot na dlani 

najpomembnejġi vrhovi Kamniġko-

Savinjskih  Alp . Enkraten je pogled tudi na 

Mrzlo goro in Veliko Babo, ki sta najbliģji, 

zadaj  pa  Skut a, Grintavec in Koļna. Na 

vzhodu se dvigajo nad pokrajino Peca, 

Olġeva in Raduha . Na zahodu  obļudujemo 

dolg greben Koġute, za njim pa 

Begunjġļico, Stol in Vrtaļo.  

 

 
Z vrha Golega vrha 1787 m, so ļudoviti 

pogledi na okoliġke gore.  

 

Zadovoljni za enkratne poglede na poznane 

gore i z povsem novega zornega kota  smo 

se po krajġem poļitku ponovno priļeli 

vraļati na naġe izhodiġļe. Vmes je bilo 

potrebno narediti kakġno fotko sveļnika ali 

ļaġastega jegliļa,  ki sta se bohotila in 

razkazovala ob poti.  

 

Ob povratku na izhodiġļe nas je ġofer Boris 

ģe priļakoval  in predlagal, da si grla  malo 

osveģimo pri bliģnji koļi v lasti znanega 

ekstremnega smuļarja Dava K arniļarja. 

Lastnik je bil doma in z nami je malo 

poklepetal  o starih ļasih ter o otroġkih 

obveznosti h v tist em obdobju , i zmenjal i 

izkuġnje glede pohodnih palic, sam pa je  

navrgel nek aj misli o naļrtih glede 

dograditve obstojeļe planinske koļe. V 

prijetnem vzduġju smo se poslovili.  

 

 
Po povratku z gore smo se osveģili pri koļi 

Dava K arniļarja.  

  

Ġofer je preveril naġe poznavanje kraja 

Zgornje Jezersko in ugotovil, da ġe nismo 

bili p ri izviru zdravilne mineralne vode  nad 

Ankovo domaļijo, zato nas je zapeljal ġe 

do te ga izvira. Ģal je suġa naredila svoje in 

izvir je bil popoln om a suh, tako da nismo 

mogli okusiti te zdravilne vode. To nalogo 

bomo morali opraviti ob kakġnem drugem 

izletu .  

 

 
Izvir zdravilne vode je bil zaradi 

pomanjkanja padavin ģal suh.  

 

Dobro razpoloģenje in kramljanje o 

prijetnem izletu se je nadaljevalo tudi na 

povratku proti Ljubljani. Andrej se je v 

imenu vseh udeleģencev zahvalil vodniku 

Gregi za izviren izlet.  

 
Nevenka Kanduļ  
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GORIĠKA BRDA Z SVOJIMI 

ZNAMENITOSTMI  

Na ģeljo ļlanov je vodnica Breda ponovila 

naravovarstveni izlet v eno najbolj 

vinorodnih po krajin naġe deģele -  Goriġka 

Brda -  in  kot radi reļemo,  je  pokrajina  lepa 

kot Toskana ali Provansa.  

 

Tako je i mela klub ponovljenemu izletu 

poln avtobus udeleģencev. V lepem 

jesenskem dnevu smo izvedli  obisk te 

vedno oļarljive pokrajine. Med voģnjo nam 

je predstavila program izleta in nas 

nagovorila za dob er zaļetek dneva z lepo 

mislijo:  èKo narava zakoraka v jes enski 

ļas, ko se pokaģe v novi preobleki s 

prevladujoļimi zemeljskimi barvami, radi 

spijemo kozarļek dobrega vina in tudi mi 

ga bomoç.  

 

Naġ prvi ogled je bil franļiġkanski 

samostan Kostanjevica pri Novi Gorici, ki je 

spomenik cerkvene umetnosti . T o je cer kev 

in samostan, v kripti zgodovinski 

spomenik, to je grobnica Burbonov, kjer je 

pokopanih nekaj ļlanov kraljeve druģine in 

zadnji b urbonski kralj Karel X.  

 

Kulturni  spomenik z veliko knjiģnico nosi 

ime po najveļjem slovenskem jezikoslovcu 

patru Stanislavu  Ġkrabcu. Tu hranijo veļ 

dragocenih prvotiskov in primerek 

Bohoriļeve slovnice, tako predstavlja 

Kostanjevica zaġļiteno kulturno dediġļino 

slovenskega naroda. Vrt jim krasi sve tovna 

zbirka vrtnic iz skupine b urbonk, 

imenovane po otoku èIlle de Bourbonç v 

Indijskem oceanu. To je zelo stara diġeļa 

sorta vrtnic.  V novejġem ļasu je dobila tu 

svoje domovanje èSkupnost Sreļanjeç,  

kjer fantje po programu Don a Pierina 

odkrivajo smisel ģivljenja brez mamil. Lepo 

obdelujejo poboļje ob samostanu in 

njih ovo delo  se vid i  na obilnem pridelku 

kivija.  

 

 
  Kivi  pri samostanu Kostanjevica .  

Nadaljujemo do Solkana, spijemo kavo in 

se sprehodimo  ļez most nad Soļo,  od 

koder si ogledamo kamniti ģelezniġki most 

-  tehniļni spomenik, ki je bil v ļasu 

nastanka najveļji v Evropi,  20 0m dolg s 

85m dolgim lokom iz klesanega kamna -  ġe 

vedno je impozanten. Medtem  si 

pogledamo ġe pogumneģe, ki z mostu nad  

Soļo skaļejo èbung ee jumping ç -  noro. 

Solkan ima bogato zgodovino , med drugim 

prvo javno ļitalnico. Na tabli ļitalnice je 

napisan verz,  ki ga je leta 1947 ob 

prikljuļitvi Gorice Italiji napisal pesnik Oton 

Ģupanļiļ: èZlobne meje nimajo 

prihodnosti.ç  Kako resniļna misel! 

 

 
Ģelezniġki most ļez reko Soļo.  

 

Naslednji postanek je Kojsko. V cerkvi 

Marijinega vnebovzetja nas je g. ģupnik, ki 

je odliļen poznavalec zgodovine in 

umetnosti ,  seznanil z zgodovino in 

umetninami v cerkvi. Sprehodil i smo se ġe 

do manjġe cerkvice Sv. Kriģa iz leta 1500 s 

poznogotskim krilnim oltarjem ï 

neverjetno lep in odliļno ohranjen. Poslovili 

smo se od g. ģupnika, ki nam je lepo 

povedal o zgodovini in umetnosti. Breda 

nas je ġe opozorila na sonļno uro,  

nameġļeno na ģupniġļu z domiselno mislijo 

èENA BO ZADNJAç. Dobro, da ne vemo , 

kdaj bo za nas èta zadnjaç.Ustavimo se v 

vasi Gonjaļe z razglednim stolpom, 

povzpnemo se nanj, da se razgledamo po 

Brdih , mehko zaobljenih griļih in 

vinogradih. Sledi odliļno kosilo in kozarļek 

obljubljenega vina.  

 

Ģe nas priganja naprej do vasi Ġmartno. 

Ġmartno je utrjeno naselje na razglednem 

pomolu ,  obdano z obzidjem in s trnjenim 

jedrom ob dveh ulicah s cerkvijo sv. 

Martina s  feskami  in  poslikavami  èkriģev 

potç  slikarja Toneta Kralja ï po mnenju 

strokovnjakov eno lepġih del Kraljeve 

sakralne umetnosti. Tu je ġe marsikaj 

zanimive ga in vredno obiska.  
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Sledi planinski del, korita Krļnika. Potok 

Kozbanjġļek je v pasu apnenca izdolbel 

izredno slikovita korita z imenom Krļnik. 

Korita Krļnika so dolga 40m,  od 0,5m do 

6m ġiroka in 6m globoka. Nekako na 

sredini je voda izoblikovala naravni  most, 

ki se pne 1m nad vodo. Obok mostu je 

dolg 5m in  1,5m debel ter  1m ġirok. Korita 

se nadaljujejo z ozkim ģlebom, prekinjenim 

z drasl jami, na koncu se Krļnik izteļe v 

sotesko.  

 

 
Korita Krļnika.  

 

Dan se preveġa v veļer in zadnji cilj je 

vasica Medana.   Medana je prijetna vasica ,  

rojstni kraj pesnika Alojza Gradnika, kjer 

so vsako leto Gradnikovi veļeri,  imenovani 

po njegovi pesniġki zbirki èZlate lestveç. 

Leģi na vinorodnem obmoļju, znana je po 

ġtevilnih gostiġļih in vinskih kleteh z 

vrhunskimi vini in  po festivalu èDnevi 

poezije in vinaç. Z razkoġnega vrta 

gostiġļa Belica smo se ġe zadnjiļ zazrli po 

razgibanem griļevnatem svetu proti 

zahodu, kjer je sonce ģe zahajalo.  

 

To je bil danaġnji dan,  poln kultur e, 

umetnosti, zgodovine, naravnih  

znamenitosti, ļudovitih razgledov,  

predvsem pa dobrega razpoloģenja. 

Glede na udeleģbo in zadovoljstvo 

udeleģencev izgleda, da je tudi tako 

spoznavanje deģele zanimivo, kar potrjuje 

velika udeleģba. 

 

Marija Kastelic  

KAMNIĠKI DEDEC  

Kamniġki Dedec sem imela v mislih vse od 

sprejetja plana izletov.  Do zadnjega nisem 

vedela, ali se mi bo izġlo ali ne.  

Vreme nska napoved ni bila preveļ ugodna,   

ampak iti in doģiveti nekaj novega pa je 

zame bilo zelo vabljivo. Naġla sem ļas za 

izlet.  Prav s strahom sem v petek zjutraj 

ob 8 - ih  poklicala vodnika Ġtefana. èJaaaah 

no, veġ kaj...ç je nekako s teģavo izdahnil. 

Hitro sem se mu zaļela opraviļevati,  da 

vem, da je zadnji trenutek , pa me je hitro 

razveselil: èSi pa ravno tretja , ki ģeli iti na 

ta izlet, torej izlet bo.ç 

 

In spet sem si rekla, da sem rojena pod 

sreļno zvezdo in me dogodki 

razveseljujejo. Glede na vremensko 

napoved se je Ġtefan odloļil, da bomo 

ġtartali z Jermance in gremo Slavi, Boġtjan 

in jaz z njegovim, pravim avtomobilom. V 

Bistrici je bilo parkiriġļe ģe zelo polno,  

prav tako tudi Jermanca . Ulalaé.. to pa je 

kar nekaj ljudi, saj so tukaj tudi kombiji.  

Upali smo le, da jih gre veļina na Sedlo, ne 

v naġo smer. Poti gre sta  nekaj  ļasa 

skupaj. In res je bilo kar veliko èprometaç.  

V Klinu pa se razcepi in  naġa pot, ki ni 

markirana , se je nadaljeval a desno. Kar 

strmo je ġlo, tako da smo bili veseli hiġke z 

lepo mizo in klopmi na razglediġļu. Ni pa 

bilo ļasa, da bi dolgo  poseda li, zato  smo 

jo hitro ubrali proti vrhu. Med klepetom 

smo bili gor mimogrede.  

 

 
Na vrhu Dedca, ki  se ponaġa s 1583 m.   

 

Razgleda ni, lakota pa je.  Usedemo se, 

jemo in si reļemo, da ļe bomo dovolj 

vztrajni ,  se bo tudi razjasnilo in kaj videlo. 

Imeli smo prav, ni se ļisto zjasnilo, bilo pa 

je dovolj, da smo videli oļake okoli nas.  

 

Ko smo se vraļali,  je bila hiġa odprta in 

naseljena.  Izvedeli smo, da je to lovska 


